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Аннотация Миграционная привлекательность крупных городов и их пригородов (центров) и отток 
населения с периферии в России – известный факт. С использованием детальных 
пространственных данных анализируется пространственное разнообразие 
миграционного баланса 137 выделенных центров, представленных городами с числом 
жителей 100 тыс. и более и их пригородами, и 82 периферийных территорий за 2011–
2020 гг. Анализируется не только переток между центрами и периферией, но и между 
отдельными центрами, а также миграция с центрами и периферией своих регионов и в 
межрегиональном обмене. Из многообразия центров выделяются 21 главных, которые 
концентрируют основной переток населения с периферийных территорий и стягивают 
население с других центров. При этом половина центров испытывали миграционную 
убыль. Выделяются центры – лидеры миграционного перетока в каждом федеральном 
округе, особенностям миграционного баланса крупнейших центров уделено особое 
внимание. Использованные данные позволили проводить анализ с учетом и без учета 
автовозврата, который влияет на масштабы миграционного прироста/убыли, но, как 
выяснилось, практически не меняет пространственную картину перетока населения 
между центрами и периферией. 
 

Abstract 

(summary) 

The migration appeal of major cities and their suburbs (centers) and the outflow of the 
population from the periphery in Russia is a well-documented phenomenon. Utilizing detailed 
spatial data, this study examines the spatial diversity of the migration balance of 137 identified 
centers, represented by cities with a population of 100,000 or more and their suburbs, and 82 
peripheral areas for the 33years 2011-2020. The analysis encompasses not only the flow 
between centers and the periphery but also among individual centers, as well as migration 
involving the centers and peripheries within their regions and in interregional exchanges. Out 
of the variety of centers, 21 main ones are distinguished, concentrating the primary flow of 
population from peripheral territories and attracting populations from other centers. Meanwhile, 
half of the centers experienced migration loss. The centers leading the migration flow in each 
federal district are identified, with particular attention given to the migration balance 
characteristics of the largest centers. The data used allowed for analysis with and without 
considering auto-return, which impacts the scale of migration gain/loss, but, as it turned out, 
virtually does not alter the spatial pattern of population flow between centers and periphery. 
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